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look at what we as a committee think we might do, and 
then enter into that discussion about the frequency of 
meeting once we have an idea what the agenda is.

So what you have from me is a suggestion before 
adjournment that Mr. Lord would circulate around his 
ideas, add that into consideration with your own 
aspirations for this committee, and then we would come 
back—and I say this I guess mostly to you, Pat—to the 
next meeting for an in camera session to take a look at the 
agenda and take a look at the discussion of how frequently 
we meet. Is that a theme that is appropriate? Is there 
anything you want to add at this time?

Mr. David Lord (Committee Researcher): First of all I 
would like to thank the committee and the chairman for 
the renewed vote of confidence in my work.

Secondly, as far as the future work of the committee is 
concerned, my thoughts are that we would be expected to 
have the estimates on Friday. I think it might be 
appropriate, with a number of new members on the 
committee, if the committee would like to use the 
estimates process as a period for a general sort of briefing 
on the major issues faced by the Defence Department at 
this point in time, and during that period as well develop 
ideas for future study.
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So essentially if the committee is willing to take a look 
at the estimates beginning in mid-May, this would give all 
members a week, or perhaps even two weeks if they 
thought it was necessary, to study the estimates and then 
come back for study in committee. That would also give 
me some time to prepare some briefing notes on the 
estimates. Following that period, or even during that 
period, there could be further discussion of what the 
committee would like to undertake after the estimates 
process is finished.

The Chairman: You have heard a suggestion from me, 
and there has been some addition to it by our researcher. 
I saw some nodding of heads with the process that 
basically we come back at the call of the Chair, that we 
meet in camera prior to our next meeting and talk a bit 
about agenda and something about frequency of meeting.

M. Ferland: Bien sûr, on devra étudier le budget de la 
défense assez rapidement, mais il y a une autre question 
très importante, et c’est celle de la réaction des femmes 
militaires de carrière dans l’armée aux décisions qui ont 
été rendues par la Commission canadienne des droits de 
la personne. Il y a déjà des femmes qui sont venues me 
voir au bureau et qui songent à remettre leur carrière 
militaire en cause justement à cause de ces décisions-là et 
parce que l’armée, face à ces décisions, doit restructurer 
plusieurs de ses unités. Etant donné que plusieurs de ces 
femmes-là doivent maintenant servir dans le champ, 
comme on dit, cela leur crée de joyeux problèmes. Je 
pense que c’est une question que le Comité devrait étudier
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pourrions alors en discuter, en même temps que de cette 
question de la fréquence de nos réunions, qui sera plus 
facile à discuter lorsque nous aurons une idée de notre 
calendrier de travail.

Avant de lever la séance, je propose que M. Lord nous 
fasse une liste de suggestions, auxquelles il ajouterait vos 
propres propositions, après quoi je convoquerai—et c’est 
surtout à vous que je pense. Pat—une réunion à huis clos 
pour discuter du calendrier de travail et de la fréquence 
de ces réunions. Est-ce que cela vous convient? Voulez- 
vous ajouter quelque chose?

M. David Lord (attaché de recherche du Comité): Je 
tiens à remercier le Comité et son président pour la 
confiance qu’ils m’ont témoignée.

Deuxièmement, pour ce qui est des travaux futurs du 
Comité, je pense que nous aurons le budget vendredi. 
Comme ce Comité comprend plusieurs nouveaux 
membres, je crois qu'il serait souhaitable d’utiliser la 
période d’étude du budget pour mettre ces nouveaux 
membres au courant des grandes questions qui 
préoccupent le ministère de la Défense à l’heure actuelle, 
ainsi que pour dresser une liste de nouvelles questions 
que pourrait aborder le Comité.

Donc, si le Comité veut se pencher sur les prévisions 
budgétaires à compter de la mi-mai, tous les membres 
auront une semaine ou, au besoin, deux semaines, pour 
étudier ces prévisions avant de se réunir à nouveau pour 
en discuter. Cela me permettrait également de rédiger 
quelques documents d’information sur ces prévisions. A la 
suite de cette période, ou même pendant celle-ci, nous 
pourrions à nouveau parler des questions que pourrait 
aborder ce Comité, une fois les prévisions budgétaires 
établies.

Le président: C’est une suggestion à laquelle notre 
recherchiste a ajouté quelques commentaires. J’ai vu 
certains d’entre vous manifester leur assentiment par un 
signe de tête à l’idée que je convoque une réunion à huis 
clos avant notre prochaine réunion, pour discuter de 
l’ordre du jour et de la fréquence de nos réunions.

Mr. Ferland: Of course, we will have to review the 
defence budget rather quickly, but there is another very 
important issue, and that is the reaction of army career 
women to the decisions handed down by the Canadian 
Human Rights Commission. Already, some of these 
women have come to see me at my office and are thinking 
about giving up their military careers because of those 
decisions and the fact that the forces must re-organize 
several of their units in response to those decisions. As 
many career women are now required to serve in the 
field, as they say, they are faced with a whole slew of 
problems. Accordingly, I think that this is an issue that 
requires the committee’s attention on a priority basis.


